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اخبار

حضرتامامحسین)ع(:

هر كس حق معبوديت خدا را به جا آورد، خداوند بيش از حد 
انتظار و كفايتش به او عطا مى كند.

بهروزشعیبیبا»آغوشباز«
بهفرهنگسرایاندیشهمیآید

فیلم س��ینمایی »آغ��وش باز« ب��ه کارگردانی بهروز 
شعیبی در باشگاه »سینما اندیشه« فرهنگسرای اندیشه، 
اکران، نقد و بررس��ی می شود. این فیلم روایتگر ۳ قصه 
عاشقانه است. ۳ زوج که درگیر روابط عاطفی پیچیده ای 
هستند، فرصت می یابند در مواجهه با چالش های زندگی 
و احساسات درونی خود، تعریفی نو از عشق پیدا کنند. 
فیلم »آغوش باز«، شش��مین ساخته بهروز شعیبی، به 
تهیه کنندگی علی س��رتیپی، در بخش سودای سیمرغ 
چهلمین و دومین جشنواره فیلم فجر حضور داشت. این 
فیلم پس از نمایش با حضور بهروز شعیبی کارگردان فیلم، 
مهرزاد دانش نویسنده و منتقد سینما و محسن سلیمانی 
فاخر کارشناس و منتقد سینما، نقد و بررسی خواهد شد. 
این نشس��ت امروز ۱۸ مهر، ساعت ۱۷ برگزار می شود و 
حضور برای سینمادوستان و علاقه مندان، به  نشانی خیابان 
شریعتی، نرسیده به پل سیدخندان، بوستان شهید منفرد 

نیاکی، فرهنگسرای اندیشه، آزاد و رایگان است.

»اسکار«
آمادهنمایششد

فیل��م کوتاه »اس��کار« به نویس��ندگی و کارگردانی 
عل��ی اصغری و تهیه کنندگی س��یدمهدی قائم مقام در 
چهل ویکمین جشنواره فیلم کوتاه تهران در بخش استعداد 
نو اکران خواهد شد. امیر کربلایی زاده، پریسا علیزاده، صبا 
خراسانی، رضا سخایی فرد، ندا حسینی، محمد نوحیان، 
امیرحسین قلیچ و حسین عباسپور بازیگران این فیلم کوتاه 
هستند. در خلاصه داستان »اسکار« آمده است: من باید تو 
این فیلم بازی کنم چون این فیلم زندگی منو نجات میده!

عل��ی اصغری آثاری مانند فیلم های »دهلیز«، »گربه 
سیاه«، »آب نبات چوبی«، »شیفت شب«، »فصل فراموشی 
فریبا«، »سونامی« و سریال های »ممنوعه«، »کرگدن« و 
»هفت« را به عنوان فیلمنامه نویس در کارنامه دارد و در 
سال های اخیر با کارگردانی نمایش های »کافه لکانطه«، 
»کمدی گمنام« و »خش��ت خام خانه« در عرصه تئاتر 

حضور داشته است.

»زنوبازیابیهویتحقیقی«
چاپهفدهمیشد

کتاب »زن و بازیابی هویت حقیقی« ش��امل گزیده 
بیانات حض��رت آیت الله العظمی خامنه ای مدظله العالی، 
رهبر انقلاب که با هدف تبیین مسائل مختلف مربوط به 
حوزه  زنان با موضوع بازیابی هویت حقیقی و با نگاهی به 
شرایط موجود در جوامع اسلامی و غربی گردآوری شده، 
به  تازگی توسط انتشارات انقلاب اسلامی به چاپ هفدهم 
رسیده است. این  کتاب در ۴ بخش اصلی و ۲۲ فصل به 
بررسی مسائل مختلف حوزه زن و خانواده می پردازد و بین 
موضوعات آن می توان به پیشینه  تاریخی، نگاه غرب به 
زن، الگوی قرآنی اسلامی زن، برابری و تفاوت میان زن و 
مرد، عوامل انحطاط زن، نقش زن در خانواده و اجتماع و 
مسائل مربوط به حجاب اشاره کرد. »زن و بازیابی هویت 
حقیقی« با توجه به اهمیت و جایگاه ویژه  زن در حوزه های 
فردی، خانوادگی و اجتماعی در ۴ بخش، توسط جمعی از 

محققان و پژوهشگران تدوین شده است.

درآمد18.5میلیاردتومانیگیمرها
در6ماه!

این  روزها تولید محتوا یکی از جذاب ترین زمینه های 
درآمدزایی در فضای مجازی محسوب می شود و بسترهای 
اشتراک ویدئو، در این حوزه به بازارهایی با گردش مالی 
قابل توجه تبدیل ش��ده اند. طبق گزارشی که به  تازگی 
منتشر ش��ده، تعداد کاربرانی که از سیستم درآمدزایی 
پایگاه آپارات اس��تفاده می کنند در ۶ ماهه ابتدایی سال 
۱۴۰۳ به عدد ۵ هزار رس��یده اس��ت که در مجموع ۴۳ 
میلیارد تومان از مس��یر تولید محتوایی ویدئویی درآمد 
کس��ب کرده اند. رتبه اول درآمدزایی مربوط به کاربرانی 
اس��ت که در حوزه »گیم« تولید محتوا داش��ته اند و در 
۶ ماهه ابتدایی امس��ال بالغ  ب��ر ۱۸.۵ میلیارد تومان از 
این سایت کسب درآمد کرده اند. مجموع درآمد کاربران 
فع��ال در حوزه »تحصیلات و یادگیری و علوم پایه« هم 
در همین مدت به مرز ۶ میلیارد تومان رسیده است. در 
همین مقطع زمانی کاربران تولیدکننده محتوا در حوزه 
»بازی و سرگرمی« با مجموع درآمد نزدیک به ۳ میلیارد 
تومانی، در رتبه سوم کسب درآمد قرار داشته اند و در مقام 
چهارم پردرآمدترین موضوعات هم می توان به »خودرو و 
وسایل نقلیه« اشاره کرد که در نیمه نخست امسال مجموع 
درآمد کاربران این حوزه به ۲ میلیارد و ۳۵۰ میلیون تومان 
رسیده است. همچنین »موسیقی«، »فناوری و رایانه« و 
»غذا و نوشیدنی« را هم باید دیگر حوزه های پردرآمد به 
ش��مار آورد که کاربران علاقه من��د به این موضوعات در 
مجموع در هر بخش به صورت جداگانه حدود ۲ میلیارد 
تومان از سایت آپارات طی ۶ ماه کسب درآمد داشته اند.

ترجمهآخرینرمانیوسا
واردبازارنشرشد

کتاب »س��کوتم تقدیم به ش��ما« آخرین رمان ماریو 
وارگاس یوس��ا به تازگی با ترجمه مجدالدین ارسنجانی 
توسط نشر لگا منتشر و روانه بازار نشر شده است. رمان 
جدید برنده جایزه نوبل، ماریو وارگاس یوسا، داستان مردی 
است که رؤیای ساختن کشوری آرمانی از طریق موسیقی 
را دارد و در تلاش برای نوشتن کتابی درباره آن دیوانه شد. 
تونی اسپیلکوئتا روزهایش را به کار در مدرسه و نیز عشق 
بزرگش موسیقی پرویی می گذراند که از جوانی در حال 
پژوهش درباره آن بوده. یک روز، تماسی تلفنی  زندگی اش 
را تغییر می دهد. دعوتی برای ش��نیدن ساز گیتارنوازی 
ناشناخته؛ للو مولفینو که به نظر می رسد گواه اندیشه ای 
اس��ت که مدت هاس��ت درگیر آن بوده؛ نیروی نهفته در 
موسیقی فراتر از لذت های فردی است. موسیقی می تواند 
انقلاب کند. داس��تان و جستار به نحوی جادویی در این 
رمان در هم آمیخته اند؛ رمانی که برنده جایزه نوبل پرویی 
دوباره در آن به مساله آرمان شهر می پردازد. این کتاب با 
۲۶۳ صفحه و قیمت ۳۰۵ هزار تومان عرضه شده است.

گروهفرهنگوهنر:۴۰ س��ال پی��ش در روزهایی که ایرج 
طهماسب فیلم های کوتاه »س��قائک« و »شانه  به  سر دانا« 
را برای کانون پرورش فکری می ساخت هرگز فکرش را هم 
نمی کرد روزگاری کارگ��ردان و صاحب یکی از مهم ترین و 
پرمخاطب ترین برنامه های تلویزیون شود. هنرمندی که امروز 
مخاطبان و بینندگانش مرز ۴۰ سالگی را رد کرده اند و طی ۴ 
دهه فعالیت صاحب یکی از مهم ترین و ماندگارترین برند های 
نمایشی کشور یعنی کلاه قرمزی شده است. طهماسب را باید 
جزو معدود سازندگان و برنامه سازانی دانست که مجموعه های 
نمایشی اش در فصل های بعد نه تنها دچار افت مخاطب نشده 

بلکه در هر فصل به مخاطبانش نیز افزوده شده است.
او در ه��ر فصل ب��ا ارائه یک یا چند عروس��ک جدید با 
ش��خصیت های جذاب و جالب به مجموعه »کلاه قرمزی«، 
طراوت این برنامه را حفظ و با خلاقیت های مختلف س��عی 
ک��رد آن را نه تنها برای کودکان و نوجوانان دهه ۶۰ ماندگار 
کند بلکه برای نسل جدید هم قابل دیدن و جذاب کند. از 
همین رو است که لقب مردی برای تمام فصول برازنده او است. 
هنرمندی که هنوز هم با همان صلابت و حوصله برنامه هایش 
را می سازد و برای لحظاتی هم که شده، اوقات خوشی را برای 

بیننده اش رقم می زند.
کافی است سری به شبکه های اجتماعی بزنیم تا دلیل این 
محبوبیت را متوجه شویم. بخش های جذاب برنامه   مهمانی در 
پیج های مختلف بازنشر می شود و بازدید بالایی دارد. پس از 
پخش هر قسمت ، طهماسب و عروسک هایش، اینستاگرام را 
در تسخیر خود درمی آورند و بخش هایی از برنامه به صورت 
سریالی به اشتراک گذاشته می شود. سوال اینجاست که راز 
موفقیت ایرج طهماس��ب در کجاس��ت و او چگونه در رکود 

برنامه های پربیننده و در رقابت با پلتفرم های مختلف و 
فضای مج��ازی همچنان 

دیده می شود و مردم 

برنامه هایش را دوس��ت دارند؟ طهماسب برای تبدیل شدن 
به برند آقای مجری فراز و نش��یب هایی را طی کرده است. 
او رشته تئاتر را در دانشکده  هنرهای زیبای دانشگاه تهران 
خوانده و همین موضوع ش��ناخت و علاقه  اش را به ساخت 
برنامه های عروسکی نشان می دهد؛ هر چند برنامه های او در 
شروع کار، بیننده های زیادی نداشت و ورود کلاه قرمزی به 
مرور، آقای مجری را به مرد محبوب دهه شصتی ها تبدیل 
کرد. نخستین دلیل موفقیت طهماسب و کلاه قرمزی به عشق، 
علاقه و ممارست آقای مجری در برنامه سازی برای کودکان 
بازمی گردد. طهماسب در شروع کارش یک مجری معمولی 
مثل دیگر مجری های تلویزیون بود. او حتی در بحبوحه  جنگ 
به برنامه هایش رنگ شعار و ایدئولوژی نیز می داد ولی هر چه 
گذشت بیشتر و بهتر به فضای کار در تلویزیون پی برد و با 

هوشمندی متوجه علاقه  مخاطبانش شد.
بر اس��اس همین توجه و تیزهوش��ی بود که طهماسب 
عروسک کلاه قرمزی را از یک برنامه  تلویزیونی به یک پدیده 
در س��ینمای ایران تبدیل کرد و این ش��خصیت عروسکی 

معروف و محبوب شد.
طهماسب قبل از اینکه تصمیم به ساخت فیلم سینمایی 
»کلاه قرمزی و پسرخاله« بگیرد خود در چند فیلم  سینمایی 
ایفای نقش کرده بود ولی در آخر به همان علاقه  همیشگی اش 
که همان کار با عروس��ک ها و برنامه س��ازی برای کودکان و 
نوجوانان باشد، برگشت. از خوش اقبالی ما، رفاقت و همکاری 
طهماس��ب با یک هنرمند خلاق دیگر به نام حمید جبلی، 
اتفاقات مبارکی را در سینما و تلویزیون کشور رقم زد. دهه  
۷۰ وضعیت سینمای کودک و نوجوان بهتر از این روزها بود 

و فیلمسازان دل و دماغ بهتری برای فعالیت داشتند اما در 
میان فیلم ها و مجموعه های تلویزیونی آن زمان، این »کلاه 
قرمزی و پسرخاله« بود که در کشور موج درست کرد و مردم 

را به سینما کشاند.
ایس��تادن در صف بلیت فروش��ی فیل��م »کلاه قرمزی و 

پسرخاله« یکی از خاطرات مشترک دهه شصتی هاست. 
طهماس��ب بخوبی می دانست برای اینکه مردم به اثرش 
اقبال داشته باشند، باید بتواند یک داستان جذاب و سرراست 
را برای ش��ان تعریف کند. س��پس باید برای عروسک هایش 
شخصیت بس��ازد و به آنها هویت دهد. طهماسب برای این 
مقصود با همراهی جبلی و همایون اسعدیان،  فیلمنامه  »کلاه 
قرمزی و پسرخاله« را نوشت و شخصیت هایی جذاب برای 
عروس��ک ها در نظر گرفت. هویت س��ازی و دادن کاراکتر به 
عروسک ها، عاملی شد تا طهماسب در قسمت های بعدی کلاه 

قرمزی بتواند داستانش را بر پایه  شخصیت هایش جلو ببرد.
طهماسب برخلاف برخی مجری ها و برنامه سازان تلویزیونی 
دنبال دیده شدن و مطرح کردن خودش نیست. برای او تیم 
و خروجی کار اهمیت دارد و نمی خواهد به خاطر دیده شدن 
خ��ودش،  کلیت یک برنامه را به فنا بدهد. بارها دیده ایم که 
آقای مجری در برنامه های تلویزیونی از عروسک هایش کمتر 

دیده شده است.
این مجری محبوب پس از گذشت سال ها، همچنان پرستیژ 
و متانتش را حفظ کرده است. ایرج طهماسب در مقابل دوربین 
خودش است و مردم همین خود حقیقی بودن را دوست 
دارند. او با همین شخصیت در راس هرم گروهش قرار 
دارد و ابایی از مطرح شدن 
دیگر اعضای تیمش ندارد. 
طهماس��ب در گفتار و رفتار 

اصالتی دارد که آدم از 
دیدنش 

کیف می کند.
ایرج طهماس��ب با همین دست فرمان و فرمول به سراغ 
مجموعه »مهمانی« رفت، مجموعه ای که سری نخست آن در 
شبکه نمایش خانگی با عنوان »مهمونی« و سری دوم آن در 
شبکه نسیم با عنوان مهمانی نشان داد همچنان در ۶۵سالگی 
از چنان خلاقیتی برخوردار است که می تواند حتی بدون کلاه 

قرمزی هم خالق عروسک های جذاب و جدید باشد. 
اگر چه حمید جبلی در کنار طهماسب در مهمانی حضور 
ن��دارد ولی آقای مج��ری اصول کار تیمی کردن را فراموش 
نکرده و کار نویسندگی این مجموعه را به یکی از نقاط قوت 

آن بدل کرد.
در کن��ار تمام این این ویژگی ها، باید درک و ش��ناخت 
طهماس��ب از مخاطبانش را تحس��ین ک��رد. او از دهه ۶۰ 
ت��ا امروز، همراه با تغییر ذائق��ه  مخاطبانش حرکت کرده و 
توانسته خودش را به روز نگه دارد. آقای مجری همانند بیننده  
برنامه هایش موهای سرش سفید و پیرتر از قبل شده ولی هنوز 
همان طراوت قبل را حفظ کرده اس��ت. طهماسب تغییرات 
اجتماعی و نسلی را می بیند و می فهمد باید متناسب با این 

تغییرات برنامه بسازد.
اکنون خبر رسیده ۳ قسمت پایانی »مهمونی« در پایان 
هفته )سه شنبه، چهارشنبه و پنجشنبه( روی آنتن می رود و 
فصل دوم این مجموعه به پایان می رسد، از طرفی نیز مدیر 
شبکه نسیم خبر از تولید سری جدید آن برای ایام نوروز داد 
و گفت در حال مذاکرات با طهماسب هستیم تا سری جدید 
»مهمانی« را به کنداکتور پخش برای ایام نوروز برسانیم. این 
در حالی است که ایرج طهماسب قصد ساخت فیلم سینمایی 
جدیدی را دارد که احتمالا عید نوروز امسال روی پرده خواهد 
رفت. پس با این اوضاع نوروز امس��ال می توان امیدوار بود بر 
پرده سینما هم »کلاه قرمزی و پسر خاله« را ببینیم و هم در 

قاب سیما »مهمانی« را.

محمدمحمدی:»سه نسل آواره« را باید نخستین مجموعه 
مستند پیرامون آوارگان فلسطینی دانست؛ مستندی که به 
کارگردانی مصطفی دالایی، تهیه کنندگی مهدی همایونفر 
و نویس��ندگی شهید سیدمرتضی آوینی سال ۷۱ در شبکه 
۲ سیما تولید شد. از نکات قابل توجه در این مستند اینکه 
حین فیلمبرداری در اردوگاه های فلسطینیان، »سیدعباس 
موس��وی« دبیرکل وقت حزب الله لبنان به شهادت رسید و 
سیدحسن نصرالله به عنوان دبیرکل جدید انتخاب شد. شهادت 
سیدعباس موسوی باعث شد بخشی از این فیلم به زندگی این 
مجاهد شهید بپردازد، همچنین مهدی فلاحت پور در آخرین 
روز فیلمبرداری این مستند در اردوگاه بعلبک توسط اسرائیل 
به شهادت رسید و نام خود را در صدر فهرست هنرمندان به 

شهادت رسیده توسط اسرائیل قرار داد. 
مصطفی دالایی از جمله مستندس��ازانی اس��ت که 

۵ ده��ه به ص��ورت کاملا حرفه ای در س��طح اول 
سینمای ایران مشغول ساخت و تولید آثار بسیار 
مهم و تاثیرگذار است؛ مستندسازی که همواره 

نامش با سیدمرتضی آوینی در هم آمیخته و 
بسیاری از آثار خود را با همکاری سید 

شهیدان اهل قلم به سرانجام رسانده 
است. »پاتک روز چهارم«، »شب 

عاش��ورایی« و »دلباخت��ه« از 
جمله آثار این مستندساز است. 
ای��ن روزه��ا در س��الگرد 
عملیات توفان الاقصی و در 
حال��ی که ش��اهد جنایات 

وحشیانه رژیم صهیونیستی در غزه و جنوب لبنان هستیم، 
۳۲ س��ال پس از ساخت فیلم »سه نسل آواره« با مصطفی 

دالایی به گفت وگو نشستیم. 
***

 آقایدالایی!ش�ماس�الهاپیشدرس�فریكهبهلبنان
داشتید،مستندیباعنوان»سهنسلآواره«راتولیدكردید؛
لطفادربارهچگونگیشکلگیریایدهاینمستندبگویید؟

پس از اتمام جنگ، سیدمرتضی آوینی و مهدی همایونفر 
به این نتیجه رسیدند با توجه به تاثیرات انقلاب اسلامی در 
سایر کشورها مجموعه مستندی را با این موضوع تهیه کنند، 
البته مرتضی آوینی در سال های ۶۸ و ۶9 مجموعه مستندی 
با عنوان »نس��یم حی��ات« را تولید کرده بود ک��ه برای آن 
مجموعه، مهدی همایونفر و برخی بچه ها به لبنان 
رفته و تصاویری را ضبط کرده بودند اما سال 
۷۱ مه��دی همایونف��ر از من دعوت کرد 
مستندی را با موضوع آوارگی فلسطینی ها 
و ش��رایط زندگی در اردوگاه ها بس��ازم. 
مهدی همایونفر چون خودش در این حوزه 
تحقیقات بسیاری کرده بود، برای من توضیح داد 
۳ نسل فلسطینی ها اکنون در اردوگاه ها با وضع 
بسیار بدی در حال زندگی هستند و ما می توانیم 

خاطرات اینها را از سرزمین شان ضبط کنیم. 
با همین طرح و ایده به همراهی مهدی همایونفر، مهدی 
فلاحت پور و مرتضی عسگری به سمت لبنان و اردوگاه های 
فلسطینی ها رفتیم و گفت وگو ها و مصاحبه های خوبی 
هم گرفتیم اما همان ایام بود که سیدعباس موسوی، 
دبیرکل حزب الله به همراه همسر و فرزند خردسالش به 
شهادت رسید و سیدحسن نصر الله به عنوان 
دبیرکل جدید انتخاب شد و همین موضوع 
باعث ش��د ما در همان سفر به موضوع 
شهادت سیدعباس موسوی نیز بپردازیم 
و با خانواده ایشان گفت وگوهایی انجام 
دهیم. از سویی در روزهای پایانی ضبط 
در اردوگاه بعلبک در حال فیلمبرداری 
بودیم که هواپیمای اسرائیلی به منطقه 
حمل��ه کرد. صبح س��اعت ۱۰ بود که 
کارمان تمام ش��ده بود و داخل ماشین 
بودیم که مهدی فلاحت پور با فریاد 
گفت هواپیما ما را ه��دف قرار داده 
است. س��ریع از ماشین پیاده شدیم 
و چن��د قدمی فاصل��ه نگرفته بودیم که 
هواپیمای اس��رائیلی ماشین را زد. 
من مدتی بیهوش شده بودم 
و فکر کردم به ش��هادت 

رسیده ام. 
در  وقتی 

بیمارستان بعلبک سراغ مهدی فلاحت پور را از من گرفتند 
متوجه ش��دم او به شهادت رس��یده است در واقع آقا مهدی 
بدنش تکه تکه ش��ده بود و جز مدارک شناسایی چیزی از او 
باقی نمانده بود. مهدی فلاحت پور نخستین شهید هنرمند بود 

که توسط اسرائیل به شهادت رسید.  
وقتی فیلم ها را به تهران آوردیم، محمدعلی فارسی تدوین 
کار را انجام داد و شهید آوینی هم نویسنده و نریتور کار بود. 
آقا مرتضی در متنی که برای »سه نسل آواره« نوشته بود یک 
جمله درباره فلاحت پور گفت که بسیار ماندنی شد. او نوشت 
»ما داریم قصه شهادت مهدی فلاحت پور را می گوییم و کاش 
کسی هم پیدا بشود که قصه شهادت ما را بگوید«. کمتر از 

یک سال بعد او هم به شهادت رسید.
 چهشدبهسمتمستندسازیرفتید؟

از همان ابتدا علاقه بسیار زیادی به فیلمسازی داشتم اما با 
شروع جنگ و تماشای یکی از فیلم های مستند متوجه شدم 
این نوع فیلم دارای ویژگی هایی است؛ فیلمبرداری بی نقص، 
نگاه درس��ت به سوژه و متن و نریشن عالی دارد و همان جا 
به دلم آمد که کاش من هم در این جمع بودم و می توانستم 
با آنها همکاری کنم؛ کاری که بعدها متوجه شدم مربوط به 
گروه جهاد تلویزیون با صدا و نریش��ن آقامرتضی بوده است. 
البته من یک مدت پس از تعطیلی دانشگاه ها وقتی در یک 
تراشکاری کار می کردم به صورت اتفاقی با راهنمایی یکی از 
هم دانشگاهی هایم وارد »تل فیلم« شدم که آن زمان با حضور 
۱۰۰ نفر آموزش فیلمسازی دیدم و در انتها به دعوت آقای 
خاکب��ازان، مدیر وقت گروه جهاد تلویزیون به این مجموعه 
اضافه و از همانجا با آقامرتضی آوینی آش��نا ش��دم  و چند 
مستند  مثل »هفت قصه از بلوچستان« را کنار او ساختم. من 
از همان سال ۵9 به جبهه رفتم که در یک قسمت به عنوان 
کمک فیلمبردار حضور داشتم اما در مابقی قسمت ها خودم 
کارهایی چون فیلمبرداری و مصاحبه ها را انجام می دادم و در 
نهایت فیلم ها به دست آقامرتضی می رسید و او پس از تدوین، 
با صدای خودش به آنها نریش��ن اضافه می کرد. البته پس از 
مدتی مجموعه هایی که تولید می شد به اسم »روایت فتح« 
پخش شد، در حالی که قبل تر با اسامی مختلفی چون مجموعه 

»حقیقت ها« پخش می شد. 
در مجموعه »حقیقت ها« افرادی چون س��هیل نصیری و 
شهید علی طالبی حضور داشتند اما با تغییر اسم به مجموعه 
»روایت فتح« دیگر آقای س��هیل نصیری و بعضی بچه های 
»حقیقت ها« نبودند و افرادی مثل بنده، قاسم بخشی، محمد 
صدری، محمد یوسف زاده، غلامحسین پیرهادی، امیراسکندر 
یکه تاز، حسن هادی، ابراهیم حاتمی کیا و افراد دیگر حضور 
داش��تیم، البته برخی بچه ها یا یک قسمت یا نیم قسمت در 
»روایت فتح« حضور داش��تند و بعضی دیگر تا پایان جنگ 
ماندند. آقامرتضی به این قائل بود و همیشه در صحبت هایش 
نیز می گفت که بچه هایی که به عنوان تصویربردار به جبهه 

می روند، خودشان کارگردانی هم  کنند. 
به هر حال از انتخاب سوژه تا مصاحبه و سایر موارد همگی 

بر عهده فیلمبردارها بود که در نهایت وقتی فیلم ها دس��ت 
آقامرتضی می رسید، با تدوین و نریشنی که می گذاشت، همه 
فکر می کردند کل این اثر از زیر دست یک نفر رد شده است 
و این یکنواختی به نریشن ها و تدوین های آقامرتضی مربوط 
می ش��د. به هر حال بنده از همان سال ۵9 با ورودم به گروه 
جهاد تلویزیون با آقامرتضی همکار شدم و پس از پایان جنگ 

هم با حضور در مجله سوره با او در ارتباط بودم. 
 باتوجهبهعلاقهتانبهحوزهس�ینماچراازابتدابهسمت

ساختفیلمداستانینرفتید؟
من به سینمای داستانی علاقه داشتم اما فرصتش پیش 
نیامد اما ۶ سال پیش تورج منصوری تماس گرفت و دعوت 
به همکاری کرد که به عنوان فیلمبردار حاضر باشم و من هم 
پذیرفتم و آن کار به کارگردانی شهریار بحرانی بود با نام »خط 
مقدم« با موضوع  موشکی شدن ایران که با نگاهی به تلاش های 
شهید طهرانی مقدم با ۱۳ نفر از همکاران شان ساخته شد که 
یکی از همکاران شان همین سردار حاجی زاده بود، البته بعدها 
تهیه کنندگان فیلم تصمیم گرفتند به جای یک فیلم سینمایی 
یک مینی سریال باشد که در نهایت نیز کار بسیار خوبی شد 

و همه از آن راضی بودند. 
 باتوجهبهاینکهخودشماجزونسلطلاییمستندسازان
كش�ورو5دههدرحالس�اختمستندهستید،وضعیت

مستندسازیدركشورراچگونهارزیابیمیكنید؟
به نظر مستند سازی ما از سینمای داستانی بسیار جلوتر 
است. متاسفانه موضوعات سینمای داستانی ما موضوعات جدی 
نیس��ت و اندک کارهایی با موضوعات جدی تولید می شود. 
درواقع بیشتر موضوعات در تناسب با وضعیت مردم نیست و 
می شود بسیاری از این فیلم ها را با زبان دیگری هم پخش کرد. 
در واقع فرهنگ مردم ایران در آن متجلی نیست و شخصیت ها 
واقعی نیستند که به ساختار سینمای ما بازمی گردد که به دنبال 
س��هل الوصول بودن و رسیدن به سرمایه است، در حالی که 
سینمای مستند از این جهت پایگاه و خاستگاه و ایستگاهش 
در واقعیت و به فرهنگ مردم ایران نزدیک تر اس��ت؛ اگرچه 
در اینجا هم مسائلی مطرح است؛ اینکه به تحقیقات از طرف 
مدیران فرهنگی ما بهای کافی داده شود و برایش بودجه در نظر 
گرفته شود. اگر اینطور شود و تیم های مستندساز را بخواهند و 
مطالبه کنند، خود به خود آدم های توانمندتر جذب می شوند 
و س��وژه ها را بهتر درمی آورند اما متاس��فانه از سوی مدیران 
فرهنگی به مستند به عنوان کاری برای پر کردن ساعات سیما 
نگاه می شود یا جنبه های تبلیغاتی مد نظر قرار می گیرد، در 
صورتی که این سینما می تواند روی زیبایی ها، توانمندی ها و 
شاخصه های انسانی مانور خوبی داشته باشد و چالش ها و مسائل 
فردی و اجتماعی و کشوری را مطرح کرده و راه حل پیشنهاد 
کند که نیازمند مدیران شجاع و بودجه مناسب است. به هر 
حال نباید فراموش کرد که بودجه سینمای مستند، بسیار کم 
است و قابل قیاس با سینمای داستانی نیست، هرچند همین 
جنبه ها باعث شده سینمای مستند وجهه مردمی بیشتری 

داشته باشد و به زندگی واقعی بسیار نزدیک تر باشد.

گفتوگوی»وطنامروز«بامصطفیدالایی،كارگردانفیلم»سهنسلآواره«نخستینمستنددربارهفلسطینیانساكندراردوگاههایلبنان

وایت بعلبک ر

سریدومبرنامه»مهمانی«تولیدمیشود

و ها لذت این عر


